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Druhý největší bankovní systém kolabuje
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Čínský bankovní systém právě nyní kolabuje. Zatímco oči světa jsou
upřeny do USA na atentát na Donalda Trumpa, v Číně tiše bez větší
pozornosti světových medií odstartovala série runů na banky.

Aktiva čínského bankovního systému dosahují 340 % čínského HDP.
Pro srovnání: V USA je to přibližně 100 % HDP. Přibližně třetina
z těchto aktiv, tedy v objemu více než 100 % HDP, je rozpůjčována
čínským a hongkongským developerům a investorům do nemovitostí.
Jenomže ceny čínských a hongkongských nemovitostí propadly proti
své cenové špičce a podle lokality o 30–50 %. Bankám se tedy
znehodnotily zástavy, kterým zajišťovaly tyto úvěry – a opakuji, že
hodnota těchto úvěrů přesahuje objem celého ročního čínského HDP.
To je nesrovnatelně větší objem a víc nesolventních úvěrů vzhledem
k velikosti ekonomiky, než tomu bylo v roce 2008 v USA.

Jen během prvního červencového týdne, kdy panika odstartovala,
zmizelo z trhu 40 bank. Byly spolknuty většími bankami ve snaze
zamaskovat problém. Jenomže problém se maskuje obtížně, když před
bankami stojí dlouhé fronty a čínské banky jsou nesolventní kvůli
nedobytným úvěrům.

Situaci je obtížné přesně monitorovat, jelikož Čína o svých
ekonomických problémech tradičně neinformuje zrovna dvakrát
transparentně. Do jisté míry jsme odkázáni jen na zprostředkované
informace. Na sociálních sítích se objevily zprávy a obrázky ukazující
dlouhé fronty před bankami a demonstrace v několika městech,
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přičemž největší pozornost vzbudily protesty v provincii Henan .
Nicméně podle dostupných odhadů se s velkými problémy potýká
přibližně 30 % čínských bank, zejména menší banky a regionální
instituce . Některé menší banky dokonce zmrazily vklady zákazníků,
což vedlo k dalšímu narůstání paniky. A právě zejména u těchto
menších a regionálních bank dochází k runům, které pak většinou
končí převzetím větší bankou.

Tím se ovšem problém řeší jen zdánlivě. Od malé banky se
problémová aktiva přesunou k větší bance. Na chvíli je klid. Ale až
začne být nesolventní i tato velká banka a nebude už k dispozici žádná
větší, která by ji převzala, věřitelem poslední instance bude stát. A ten
buď banku zavře s tím, že zbankrotovala, anebo do ní nalije vytištěné
peníze, ale vzhledem k rozsahu problému v ještě větším množství, než
se to dělo v USA po finanční krizi v roce 2008. A další vytištěné peníze
v oběhu a v takovém objemu znamenají jednoznačně inflaci.
A dokonce i čínská vláda už chápe, že takový objem peněz vytisknout
a nasypat do oběhu nelze – o čemž svědčí fakt, že nechala
zbankrotovat největšího světového developera Evergrande.

Ale pozor, čínské banky nekolabují „jen“ kvůli problémům realitního
sektoru, kde stojí prázdné, nepoužívané stavby, které nikdo nechce.
Dalším problémem je opatrnost čínských bank při přijímání plateb
z Ruska. Velké čínské banky, jako například Bank of China, odmítají
zpracovávat platby za zboží přepravované do Ruska po železnici kvůli
obavám ze sekundárních sankcí, které by je mohly odříznout od
dolarového systému. Tento krok postihuje asi polovinu dodávek
a značně komplikuje obchodní vztahy mezi Čínou a Ruskem.

Za faktor sám o sobě můžeme považovat i zásadně slábnoucí
ekonomický růst Číny, který je ovlivněn různými faktory včetně
pandemických omezení. Slábnoucí hospodářský růst negativně ovlivnil
schopnost dlužníků splácet své závazky, a to nejen v realitách, ale
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i v dalších oblastech. A konečně svou roli hraje i to, že regulace
čínského bankovního sektoru se zpřísnily, což ztěžuje bankám přístup
k likviditě a nutí je ke snížení rezerv na špatné úvěry, aby mohly
podpořit ekonomiku dalšími půjčkami  . Ale to je právě ten kardinální
keynesiánský omyl: Půjčky už ekonomiku nepodpoří. Nemohou. Není
kam investovat. Nejsou ziskové investiční příležitosti. Samotné peníze
jsou jen iluzí, a v tuto chvíli monetární iluzi v Číně už nikdo nevěří.
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